
Štědrý večer                                                                                                                 V Javorníku 24. 12. 2024 

ANDĚLSKÉ OHLÁŠKY 
Dnes se vám narodil Spasitel, Kristus Pán, v městě Davidově. (L 2:11) 

 

1. čtení: Starozákonní zaslíbení                                                                                  Hlavní čtení: Lukáš 2:1-20 

 

Milí bratři, milé sestry, milé děti, 

štědrovečerní bohoslužby jsou v mnoha ohledech výjimečné. I v našem sboru. Žádné jiné bohoslužby třeba 

nezačínáme zpěvem z Elsnerova kancionálu. Žádné jiné bohoslužby v roce nekončíme rozdáváním dárků. 

Žádné jiné bohoslužby v roce nejsou tak hojně navštěvované. A troufám si tvrdit, že při žádných bohoslužbách 

v roce se tolik lidí netěší na chvíli, až bohoslužby skončí. Až se odeberete do svých domovů ke 

štědrovečernímu stolu, k rozsvícenému stromečku, někdo možná mezi tím ještě ke klavíru kvůli koledám, poté 

na gauč ke štědrovečerní pohádce, ještě naposledy do ledničky a pak konečně do postele.  

Co kdybych tedy především vám, kteří byste už nejraději šli domů, pro jednou vyšel vstříc? Vánoční oddíl 

o narození Pána Ježíše jsme už slyšeli. Starozákonní proroctví už nám slečny zvěstovaly. Co vy na to? Že 

bych přešel k ohláškám, ať jsou bohoslužby rychlejší? Ohlášky navíc na Štědrý večer netrvají moc dlouho. 

Vlastně mám pro vás jen jedno důležité oznámení. Ale než vám ho sdělím, musím se vám k něčemu přiznat. 

To oznámení jsem nepsal já. A vy jste ho už dnes navíc slyšeli. Já tedy pouze zopakuji ohlášky, které jsem 

sám slyšel. A krátce okomentuji. Tak pojďme na to, ať to zbytečně nenatahujeme: 

• Nebojte se, hle, zvěstuji vám velikou radost, která bude pro všechen lid. Dnes se vám narodil Spasitel, 

Kristus Pán, v městě Davidově.  

Tyto andělské ohlášky, bratři a sestry, jsou osobní. To především. Všimněte si: Jejich první posluchači byli 

pastýři. Přemýšleli jste někdy nad tím, proč zrovna pastýři, kteří pásli svá stáda nedaleko městečka Betléma? 

Někdy se snažíme najít dodatečný smysl v tom, čemu nerozumíme. Někdy hledáme hlubší význam tam, kde 

možná ani není. Co ti pastýři? Proč mluvili andělé právě k nim? Snad proto, že pastýři měli hlavy otevřené? 

Vždyť oni dýchali čerstvý vzduch a spali venku, pod otevřeným nebem. Nebo proto, že pastýři jsou obrazem 

nebeského pastýře Ježíše, který se stará o své ovečky, o svou církev? Faktem zůstává, že vůbec netušíme, proč 

si Bůh ve své prozřetelnosti vybral pro tyto nejdůležitější ohlášky v dějinách lidstva právě pastýře. Vždyť to 

byli úplně obyčejní a bezvýznamní lidé! Nebyli to ani statní vojáci, ani protřelí politici, ani moudří učitelé, 

ani zkušení lékaři, ani bohatí podnikatelé. Byli to obyčejní pastýři! Možná právě v tom se ale skrývá veliké 

potěšení pro nás všechny: Že se veliký, mocný a svatý Bůh neštítí poslat anděly k obyčejným pastýřům. A tak 

se jistě neštítí poslat andělské ohlášky ke každému z nás. Co je na nás tak úžasného? Jsme v něčem naprosto 

jedineční, obdivuhodní, nezaměnitelní? Jsme snad strůjci světových dějin? Poznal by to svět, kdybychom zde 

zítra nebyli? Plakala by kvůli nám celá Evropa? Stavěli by nám pomníky? Omlouvám se za upřímnost: Ale 

domnívám se, že ne. Jsme z valné většiny obyvatelé obce Javorník a přilehlých vesniček. Ani v Praze nás 

neznají. Natož pak, aby o nás věděli třeba obyvatelé Londýna či rovnou New Yorku! Ale Bůh o nás ví. Bůh 

nás zná jménem. Pro něj máme obrovskou cenu. Kvůli nám se narodil jeho Syn, Ježíš Kristus, v městečku 

Betlémě, v jesličkách na slámě. Kvůli tobě, Jendo. Kvůli tobě, Tomáši. Kvůli tobě, Evo. Kvůli tobě, Aničko. 

A kvůli mně také. A právě to nám dnes Bůh opakuje. Stojíme mu za to, aby nám tyto ohlášky rok, co rok 

připomínal. Abychom nikdy nezapomněli na ten základní fakt, že si nás skrze Ježíše Krista zamiloval. 

Ty andělské ohlášky jsou však také naprosto univerzální. Jsou pro všechen lid. Pro nás v Javorníku. Stejně 

tak pro adventisty ve Veselí. Stejně tak pro katolíky ve Velké nad Veličkou nebo v Louce a Lipově. Pro 

romské sbory na Slovensku. Pro ukrajinské i ruské křesťany. Pro charismatická společenství v mnoha velikých 

městech. Pro děti v nedělních školách. I pro seniory, kteří evangeliu s potěšením naslouchají v domovech 

důchodců, protože do kostela se už nedostanou. Pro zdravé i pro nemocné. Pro ty, kterých si druzí lidé váží 

a mají je ve veliké úctě. I pro ty, kterým se kdekdo vyhýbá. A také pro všechny lidi, kteří tuto andělskou 

zprávu budou letos o Vánocích poslouchat poprvé jako kdysi pastýři pod širým nebem na kopcích 

betlémských. I takoví budou! A jistě jich po celém světě nebude málo! Zkrátka a dobře: Bůh nedělá rozdíly 

mezi lidmi. Bohu nezáleží na tom, jakou má člověk národnost, jaké je barvy pleti, jakým mluví jazykem, zda 

má ještě své zuby, či už náhradní, zda se může pyšnit doktorátem nebo šikovnýma rukama, zda vydělává 

hromady peněz, nebo jen živoří. Tato radostná zpráva, že na svět přišel zachránce lidí, Ježíš Kristus, je pro 

každého člověka. A z každého, kdo radostně přijal tyto Boží ohlášky do svého srdce, Bůh dělá zároveň posla 

této dobré zprávy pro celý svět. Vždyť pastýři si ty ohlášky nenechali jen pro sebe. Vydali se hned do Betléma, 

aby všechno, co viděli a slyšeli, sdělili Josefovi a Marii.  



•  15 Jakmile andělé od nich odešli do nebe, řekli si pastýři: „Pojďme až do Betléma a podívejme se 

na to, co se tam stalo, jak nám Pán oznámil.“ 16 Spěchali tam a nalezli Marii a Josefa i to děťátko 

položené do jeslí. 

Slyšíte to? I matičce Marii přinesli ty andělské ohlášky! Dívce, ke které nejprve promluvil osobně sám anděl 

Gabriel. Dívce, na kterou sestoupil Duch svatý a ona počala Božího Syna. Dívce, která nyní Božího Syna 

porodila. I pro ni byly tyto andělské ohlášky vhodné. Vždyť jim neřekla: Ale, dejte mi pokoj, já už všechno 

skoro rok vím. Mně to sdělil Bůh dávno před vámi. Ne! Jak vypráví Lukáš: 

• Ale Maria to všechno v mysli zachovávala a rozvažovala o tom.  

Když ty ohlášky byly dobré a potěšující pro maminku Pána Ježíše, pak jsou dobré i pro každého z nás. A také 

pro členy našich rodin. Pro naše sousedy. Pro naše přátele a známé. Jak by se v naší oblasti změnily vánoční 

svátky, kdyby každý z nás třeba jen jednomu člověku řekl, že má vánoční svátky velice rád, protože se raduje 

z toho, že se i kvůli němu narodil Ježíš, jeho Zachránce a Pán. Jak by se prožívání vánočních svátků změnilo, 

kdybychom si udělali čas a společně si doma zazpívali vánoční koledy, v radosti ze Spasitele. Nejen 

v nejužším kruhu, ale i s těmi, kteří nás o Vánocích navštíví. Jen tak, u kávy a u rohlíčků.  

Když jsme se scházeli jako děti u naší babičky, bratranci a sestřenice, strýcové a tety, bylo nás v těch 

vánočních dnech opravdu hodně pod jednou střechou. A někteří členové široké rodiny zřejmě skutečně trpěli, 

že se u stromečku zpívají koledy a čte se z Bible, a že se vždycky někdo pomodlí. Ale to by babička nepřenesla 

přes srdce, kdybychom si jen tak, bez ničeho, rozbalili dárky a snědli všechno cukroví. Z vánočních svátků by 

zbyl jen prachsprostý svátek konzumu a přejídání. Bratři a sestry, nezapomeňme: Tyto Boží ohlášky nejsou 

jen pro naše uši. Ale i pro uši těch, kteří tu dnes s námi nejsou. 

• Nebojte se, hle, zvěstuji vám velikou radost, která bude pro všechen lid. Dnes se vám narodil 

Spasitel, Kristus Pán, v městě Davidově. 

A do třetice: Ty ohlášky jsou už více než dva tisíce let staré. Ale i takto staré ohlášky k nám mohou nově 

promluvit. Pastýři slyšeli: Dnes se vám narodil Spasitel. A i my můžeme dnes slyšet: Dnes se vám narodil 

Spasitel. Dnes se ve vašem životě může stát významná změna. Dnes můžete třeba poprvé, anebo znovu po 

dlouhém čase, pozvat Ježíše Krista do vašeho života. Dnes jej můžete přijmout do svého srdce. Dnes se může 

poprvé, nebo po delším čase znovu stát nejen vaším Spasitelem, ale i Pánem vašeho života. Dnes mu můžete 

v tichosti srdce vyznat všechno, s čím v poslední době zápasíte, co se vám nedaří, v čem selháváte, co jste 

pokazili. A on vám odpustí. Ze srdce rád vám odpustí. Vždyť je váš Spasitel! Naplní vaše nitro pokojem 

a radostí. Dnes mu můžete sdělit všechny vaše smutky, všechen váš strach a obavy, které s vámi cloumají 

a s kterými si nevíte rady. Dnes mu můžete předat otěže, nechat ho, aby vedl váš život, spolehnout se na něj. 

A on se toho ujme. Vždyť je váš laskavý a moudrý Pán, který i kvůli vám přišel do našeho světa! On se kdysi 

narodil v městečku Betlémě, abyste se vy mohli nově narodit k životu věčnému. Třeba je to právě dnešní den! 

Třeba se to má stát právě dnes! A když přijdete i zítra dopoledne, můžete všechno prožít znovu, navíc i u jeho 

stolu, při večeři Páně. Ježíš, který se kdysi narodil ve stáji jako chudé dítě chudým rodičům, bude zítra vaším 

hostitelem. Osloví vás, nasytí vás svým slovem, povečeří s vámi, ujistí vás o své lásce a odpuštění, daruje vám 

svůj pokoj.  

 

Modlitba: Pane Ježíši Kriste, tobě vyznáváme, že nejsme hodni toho božského zázraku Vánoc. Že nejsme hodni 

tebe: Tvého narození do našeho světa, tvého života mezi námi lidmi, tvé smrti a tvého vzkříšení. Tebe chválíme, 

že jsi stejně přišel. Vlastně právě proto, že toho nejsme hodni. Přišel jsi kvůli nám hříšným, jsi náš Spasitel. 

A tak žij a vládni v nás samotných, v srdci každého z nás. Amen. 

 

 


